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Referat - FAMU-FSU Arts, 10. december 2019 
 

Mødedeltagere 
Johnny Laursen (Formand FAMU-FSU) Ida Juul (Næstformand FSU) 
Arne Kjær   Marie Vejrup Nielsen    
Bjarke Paarup    Rikke Bjørn Jensen  
Claus Holm    Morten Brockhoff 
Per Stounbjerg   Lotte Varnich  
Ole Jensen    Vibeke Højgaard Schøler   
Mette Brinch Thomsen   Stacey Marie Cozart    
Kristine Kirk Mørk       
Lone Plougmann Iversen     
     
Sekretariat:  Steen Weisner (FSU) Martin Keis Kristensen (FAMU)   
Gæst:  Dorthe Staunæs (Forperson for Ligestillings og Diversitetsudvalget på Arts) 
Afbud:  Anne Larson (Næstformand FAMU), Ivy Kirkelund, Tina Thode Hougaard, Else Thousig.  
 
1. Godkendelse af dagsorden og referat.  

Dagsorden og referat blev godkendt ude bemærkninger.  
 

2. Orientering fra Dekanen 
• Anne Larson (AMR-DPU) er tiltrådt som næstformand i FAMU. Anne afløser Lars Friis pr 1/11- 2019. 
• Kristine Kirk Mørk (AMR-ACA) repræsenterer ACA i stedet for Lars Friis.  
• Marie Vejrup Nielsen stopper som tillidsrepræsentant på IKS og træder ud af FSU med udgangen af 2019. 
• Anne Overballe stopper som HK-TR og træder ud af FSU. Anne afløses af Lotte Varnich (IKS) pr. 1/12-2019 
Dekanen bød velkommen til Lotte Varnich og Kristine Kirk Mørk. 
 

3. APV 2019 – orientering og drøftelse.  
Bjarke orienterede om arbejdet med de 5 APV-temaer, som FAMU-FSU indstillede som tværgående fakultetsindsatser 
den 9. oktober 2019. Temaerne vil blive taget op i marts 2020, da der er behov for yderligere kvalifikation af temaerne. 
De 5 APV-temaer er:  
• Transparens i ledelsens roller og opgaver, og styrket ledelseskommunikation. 
• Ledelsesstrukturen omkring Ph.d.’erne drøftes og tydeliggøres. 
• Krænkende adfærd 
• Konflikthåndtering 
• Stress 
 
Dekanen kvitterede for orienteringen og erindrede om, at der er nultolerance vedrørende de to emner ”krænkelser” og 
”omgangstone” 
 
Dekanen supplerede med at sige, at der allerede arbejdes med emnerne om transparens i ledelsens roller og opgaver, og 
med ”Balancen imellem opgaver og ressourcer” med henblik på en snarlig afslutning. Der forventes markante fremskridt 
på områderne.  
 
Data vedrørende timebalancerne er blevet analyseret og renset for historiske tal. Dermed forventes et endnu mere klart 
billede af timebalancerne. Dekanen kvitterede for den gode støtte fra institutternes sekretariater. 
 
Dekanens orienterede om HAMU-HSU’s drøftelse og evaluering af APV. Her har udvalgene givet opbakning til rektors 
forslag om, at ”Bæredygtig arbejdspladskultur” skal være et fælles indsatsområde for AU. Konkrete indsatser til temaet 
skal defineres og drøftes i HAMU-HSU i 2020. Se også referat fra HAMU-HSU mødet den 7. november 2019.  
 
Konklusion 
De fem APV-temaer kvalificeres og drøftes på næste møde i FAMU-FSU.  

  

https://web.firstagenda.com/ViewAgenda/ItemContentDocument/13370879?visReferat=false
https://web.firstagenda.com/ViewAgenda/ItemContentDocument/13370880?visReferat=false
https://medarbejdere.au.dk/fileadmin/www.medarbejdere.au.dk/hr/Samarbejdsudvalg/HSU/Referat_HAMU-HSU_moede_07112019.pdf
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4. Ligestillings og diversitets-udvalget på Arts 
Forperson, Professor Dorthe Staunæs orienterede om arbejdet i Arts udvalg for ligestilling og diversitet  og om  AU’s 
Diversitets og Ligestillingsudvalg  
 
Orienteringen gives som optakt til den kommende høringsrunde vedrørende udkast til ny handleplan vedr. diversitet og 
ligestilling på AU, som forventes at blive sendt i høring i perioden d. 27.januar- 27. februar 2020.  Høringsparterne bliver 
fakultetsledelserne, fakulteternes diversitetsudvalg, akademisk råd, HSU og FSU.  
 
Dekanen bød velkommen til Dorthe Staunæs og erindrede om, at udvalgene på Arts og på AU er nedsat med afsæt i 
konferencen om ligestilling den 8. marts 2019. Dekanen ser frem til, at FAMU-FSU løbende bliver holdt orienteret om 
udvalgets arbejde, ligesom Dorthe Staunæs kommer til at deltage i behandlingen af ansættelser på Arts i rammerne af 
FAMU-FSU. 
 
Dorthe Staunæs takkede for indbydelsen og indledte med at sige, at vejen til øget ligestilling og diversitet er et langt og 
sejt træk. 
 
Dorthe orienterede herefter om opgaver og karakteristika ved dels Arts udvalg og AU’s udvalg, samt om forskellene 
imellem de to udvalg. Orienteringen tog afsæt i vedlagte præsentation.  
 
Formålet med AU’s Diversitets og Ligestillingsudvalg er, at ”sikre handling på indsatser, der fremmer diversitet og 
ligestilling på AU. Målet er at skabe en mærkbar fremgang. Udvalget skal have et særligt fokus på områder, hvor der er 
begrænset fremskridt eller områder, hvor der er behov for særlig opmærksomhed for at opnå målet om åbne, diverse og 
attraktive miljøer”. 
Hovedpunkterne i præsentationen var:  
AU’s udvalg arbejder for at tiltrække og udvikle de dygtigste forskere uanset køn og baggrund, gennem åbne og 
attraktive forskningsmiljøer. Dette sker bl.a. gennem følgende aktiviteter.  
• Udvalget skal sikre handling på indsatser, der fremmer diversitet og ligestilling på AU. Målet er at skabe en mærkbar 

fremgang. Udvalget skal have et særligt fokus på områder, hvor der er begrænset fremskridt eller områder, hvor der 
er behov for særlig opmærksomhed for at opnå målet om åbne, diverse og attraktive miljøer. 

• Udvalget udarbejder hvert 4. år en handleplan for diversitet og ligestilling på AU – den første handleplan skal have et 
særligt fokus på kvinder i forskning og ledelse. Handleplanen godkendes af universitetsledelsen. 

• Identificering af henholdsvis kulturelle og strukturelle barrierer for diversitet og ligestilling i forskning og ledelse på 
AU. 

• Udvalget foreslår hvilke virkemidler, som kan iværksættes på for at sikre diversitet og ligestilling i forskning og 
ledelse. 

• Udvalget afrapporterer årlig til universitetsledelsen. Afrapporteringen, der offentliggøres, skal indeholde status på 
handleplanen samt data om kønsbalance i forskning og ledelse på AU. 

• Udvalget er ansvarlig for, at der hvert andet år afvikles et arrangement der sætter fokus på diversitet og ligestilling 
på AU. Det næste arrangement finder sted d. 13/3 2020. 

• Udvalget arbejder løbende med, hvordan der sikres lokal forankring og handling på baggrund af vedtagne initiativer. 
 
En af forskellene på AU og Arts udvalg er, at det er AU’s ledelse (Rektor) der er formand for AU’s udvalg, mens det på 
Arts er medarbejdersiden er præsiderer over udvalget (forperson Dorthe Staunæs). AU’s udvalgs formålsparagrafer 
dansk, hvor Arts formålsparagraf er forfattet på engelsk, for bl.a. at signalere diversitet også i praksis.  
 
Formålet med Arts udvalg er således også formuleret på engelsk 
”The purpose of Faculty of Arts Committee for Equality and Diversity is to observe and challenge matters and concerns 
related to diversity; in particular in areas where progress is limited or in areas that are in special need of attention to 
achieve the goal of a diverse and equal working environment”. 
 
I Arts’ udvalg er man på vej mod en vision om ”At få tallene til at flytte sig! Og at få øje for det, der ikke er tal på!” Det vil 
sige, at bringe balance imellem kvinder og mænd, når det gælder besættelse af stillinger på Arts (og AU) fra 
post.doc.niveau til professorniveau. Samtidig skal udvalget have øje for det, ”der ikke er tal på”, som f.eks. kulturelle 
mønstre og normer samt skjulte barrierer for øget diversitet og ligestilling.  
 
Den nuværende status på arbejdet i Arts udvalg er, at man pt. arbejder på hvordan laver man infrastrukturer og ændrer 
(arbejdsplads)kultur i både VIP og TAP miljøer, for at visionen kan udfolde sig. 

https://medarbejdere.au.dk/fakulteter/ar/udvalg-raad-og-naevn/arts-ligestillings-og-diversitetsudvalg/
https://medarbejdere.au.dk/strategi/diversitetsudvalg/
https://medarbejdere.au.dk/strategi/diversitetsudvalg/
https://medarbejdere.au.dk/strategi/diversitetsudvalg/
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Udvalget er desuden optaget af:   
• Hvordan hjælper man visionen frem lokalt fra fag/afdeling til fag/afdeling? fra afdelingsleder til afdelingsledelse? 

(Skabeloner og kataloger med stemmer, cases og formater) 
• Hvordan kommunikerer og signalerer man visionen/plan?  
 
Planlagt konkrete aktiviteter:  
• Konference 13. marts ”Stemmer fra ARTS”  
• Katalog med formater 
• To møder i foråret 2020 om hhv. ledelse og ph.d.-området 
• Dorthe Staunæs mødes bl.a. med Akademisk råd, FAMU-FSU, Artsrådet, Veluxfonden.  
 
Der er en bred interesse for udvalgets arbejde og der er store forventninger til at udvalget kan rykke på udviklingen. 
 
Dekanen takkede for orienteringen og bemærkede, at han anså det for en styrke og en afspejling af kulturen på Arts, at 
Arts ligestillings- og diversitetsudvalg var ledet af en medarbejder, og at dekanen er menigt medlem af udvalget.  
 
Ubalancen i ansættelser løses ikke hurtigt nok. Med det nuværende tempo, vil der gå 20-25 år før der er bragt balance 
imellem kvinder og mænd, når det gælder besættelse af stillinger på Arts (og AU) fra post.doc. niveau til 
professorniveau.  
 
Dekanen understregede, at de mangeartede diversitetsudfordringer har hans største bevågenhed, men at det først og 
fremmest drejer sig om at få rettet op på kønsubalancen i stillingsbesættelserne, og at dette er en forudsætning for at 
kunne øge diversiteten og skabe åbne og attraktive studiemiljøer.  
 
Bjarke (medlem af AU-udvalget) tilkendegav, at udenlandske ansattes udfordringer går på, at vi har en udpræget 
monokultur i Danmark og en social og faglige selvforståelse som er svær at får adgang til.  
 
Dekanen forventede at arbejdet i Arts’ udvalg og fakultetets erfaringer kan komme AU til gode, fordi man på Arts har et 
bredere fokus, end i AU’s udvalg. Arts’ udvalg skal støtte nysgerrighed og diskussioner der kan understøtte unge kvinders 
valg af en videre karriere i akademia. 
 
Konklusion 
• Udvalget tog orienteringen til efterretning. 
• Dorthe Staunæs holder løbende FAMU-FSU orienteret om udvalgets arbejde og kommer til at deltage i FAMU-FSU’s 

behandling af ansættelser på Arts. 
 

5. Forskningsfrihed 
Dekanen orienterede om to emner med relation til forskningsfrihed.  
1. Forskningsfrihed og chikane i forbindelse med deltagelse i offentlige debatter 
2. Regler og praksis i forbindelse med samarbejde med eksterne parter (myndigheder og private organisationer) 

 
Vedr. Forskningsfrihed og chikane i forbindelse med deltagelse i offentlige debatter 
Som en del af forskningsforpligtelsen opfordres forskere til at formidle deres forskning bredt, herunder inddrage deres 
forskningsfelt i den offentlige debat (og dermed repræsenterer AU/ARTS). Dekanen konstaterer, at der i debatten 
forekommer reaktioner over for AU/Arts forskere som enten er meget personlige, tenderende til perfide, eller ligefrem 
chikanøse. Specielt bliver kvindelige forskere udsat for usaglig og chikanerende reaktioner i debatterne. Dekanen ønsker 
at AU kan støtte forskerne i adfærden i debatterne, uden at forskerne går på kompromis med deres faglighed ifbm. 
deltagelse i debatterne.  
 
Ida Juul spurgte til, om chikanen rettede sig mod køn, forskningsfelt eller begge dele. Dekanen oplyste, at det oftest var 
kvindelige forskere, der oplevede chikanen, og at det ofte var i forbindelse med forskning inden for køns-eller 
identitetsrelaterede emner.  
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Per Stounbjerg supplerede dekanen med at sige, at det er hans opfattelse, at det er kvindelige forskere der er udsat og 
der er en kønnet retorik i kritikken/chikanen af debattører fra AU. 
Marie Vejrup havde bemærket, at også kvindelige forskere inden for religionsforskningen får trusler og groft 
chikanerende reaktioner. Marie opfordrede til, at der skal endnu mere opbakning og man som minimum skal støttes i at 
kunne fortælle om sine oplevelser. 
 
Per Stounbjerg foreslog, at HR inddrages så der bl.a. kan skabes tydelighed om de juridiske rammer, for på den måde at 
støtte op om debattørerne. Eksempelvis med en tydeliggørelse af hvornår formuleringer i debatten kan defineres som 
trusler el. lignende og dermed kan gøres til genstand for en undersøgelse inden for straffelovens rammer.  
 
Dekanen opsummerede drøftelsen med at sige, at Arts har udbedt sig et oplæg fra AU HR om hvordan man bedst kan 
bakke op om forskerne, samt understøtte lederne i deres rolle som støtte for forskerne.  
 
Regler og praksis i forbindelse med samarbejde med eksterne parter (myndigheder og private organisationer) 
Der har været arbejde med regler og rammer for forskningsfrihed (FF) igennem længere tid og arbejdet blev accelereret 
med undersøgelsen om forskningsfrihed i 2018 og Arts Sandbjergkonference om samme.  
 
En præcisering af reglerne for FF har været på vej, men er blevet forsinket af kødskandalen. Den nuværende indsats og 
de kommende regler skulle modvirke fremtidige lignende sager.  
 
Rektor har indskærpet, at niveau 3 ledere har ansvar for at aftaler med eksterne partner indgås og overholdes med 
respekt for FF og god videnskabelig praksis.  
 
På Arts har man gransket praksis for efterlevelse af regler og aftaler på området. Der er basis for yderligere 
undersøgelser og der er potentiale for forbedringer af f.eks. samarbejdsaftaler, så man sikrer forskningsfriheden. 
Herunder skal visse samarbejdsaftaler måske justeres, så aftalerne komme i overensstemmelse med de nye regler.  
 
Dekanen oplyste, at der er en vejledning på vej om bl.a. relationen til samarbejdspartnere, inden for rammerne af de 
overordnede regler. 
 
Dekanen understregede, at rektor og universitetsledelsen tager problematikkerne dybt alvorligt og at der udelt 
opbakning til forskere, der oplever udfordringer med forskningsfriheden f.eks. i relationen til eksterne 
samarbejdspartnere. Opbakningen forudsætter, at forskerne selv medvirker til at kaste lys på problematikker vedr. 
forskningsfrihed.  
 
Ida Juul spurgte til eksempler på problematikker, hvor forskere har oplevet begrænset adgang til resultater og data, som 
de selv har været med til at frembringe. Dekanen sagde, at man i kontrakter og samarbejdsrelationer skal sikre, at man 
som forsker kan arbejde under normerne for god videnskabelig praksis, således at der kan gennemføres peer reviews og 
så data kan efterprøves. 
 
Claus Holm påpegede, at en del af problemerne kommer af, at man, i visse former for aftaler arbejder under en 
standardkontrakt, hvor man afgiver data/resultater og kun kan få adgang via ansøgning til den ”data/resultat-ejende” 
myndighed eller andre aktør.  
 
Marie Vejrup Nielsen tilkendegav, at øget samarbejde med eksterne parter skal understøttes af klare regler om adgang 
til data/resultater. Det skal være muligt med tidlig støtte og gode formelle rammer om samarbejde.  
Arne Kjær supplerede med en opfordring til, at AU i samarbejde med Danske Universiteter skal gå sammen om at løfte 
behovet for klare regler om adgang til data/resultater til ministeriet.  
 
Dekanen oplyste, at Arts har oprettet en help-line vedr. samarbejde, Research Datamanagement elementet og GDPR. 
 
Dekanen understregede, at det er en svær problematik, særligt fordi der kan være en tendens til at eksterne aftagere af 
vidensprodukter ikke ønsker af aftage produkterne under rammerne for god videnskabelig praksis.  
 
Konklusion 
• Arts indleder samarbejde med AU HR om hvordan man bedst kan bakke op om forskerne, samt understøtte lederne 

i deres rolle som støtte for forskerne. 

http://omnibus.au.dk/fileadmin/user_upload/Undersoegelse-af-forskningsfrihed-aarhus-universitet-2.pdf
https://medarbejdere.au.dk/fakulteter/ar/forskning-og-eksternt-samarbejde/research-datamanagement/
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• Udvalgene tilslutter sig det intensiverede arbejde med at bringe praksis vedr. samarbejdsaftaler i overensstemmelse 
med gældende regler, så forskningsfriheden ikke kompromitteres.  

 
6. Arbejdsmiljøstatistik – Power BI 

Udvalgene fik forelagt Arbejdsmiljøstatistik Q1, Q2 og Q3 2019. Lone Iversen spurgte til, hvorfor anonymitetsgrænsen 
går ved 20 ansatte (hvilket betyder, at dekanatet ikke indgår i datasættet)? Dette undersøges.  
Der var ikke yderligere kommentarer til data for Q1-Q3 2019.  
 
FAMU-FSU fik præsenteret Power BI og de forskellige rapportmuligheder.  
Udvalgene tilsluttede sig, at man i FAMU-FSU arbejder med en fast defineret standardrapport; ”Løbende 12 måneder”. 
FAMU-FSU behandler arbejdsmiljødata i Q1 og Q3.  
 
Konklusion  
• Udvalgene tog orientering om arbejdsmiljødata og præsentationen af Power BI til efterretning. 
• Udvalgene tilsluttede sig det fremlagte forslag til standardrapport.  
 

7. Budget 2020  
Dekanen orienterede om, at budgetprocessen fortsætter som planlagt. Finansloven for 2020 giver grundlag for, at Arts 
budgetter kan holdes inden for de afsatte rammer, som præsenteret på mødet med akademisk råd den 24. oktober 2019 
 
Dekanen henviste desuden til nyhedsbrevet hvor der var fokus på  budget 2020 og finansloven. Her understregede 
dekanen, at bevarelsen af taksameterløftet giver arbejdsro de næste tre år.  
 
Der vil komme mindre justeringer i AU’s budget med en mulig begrænset omfordeling imellem fakulteterne. Dette 
betyder, at provenuet fra omprioriteringsbidraget forsinkes en smule, men det har ingen betydning for Arts budget, som 
har haft som forudsætning at omprioriteringsbidraget blev fastholdt.  
 
Generelt er det balance i budgetterne på Arts og der er udsigt til økonomisk stabilitet. Dog er der varierende råderum i 
budgetterne imellem de tre institutter. På IKS afventer man stadig, at dimensioneringen sætter fuldt ind med deraf 
følgende færre STÅ-indtægter. På ACA er man fortsat underlagt 2% besparelserne som fortsætter i 
Fællesadministrationen og man er i proces med at tilpasse udgiftsniveauet.  
 
I den fremtidige budgetplanlægning, arbejdes på detaljerede beregninger af Campus-planlægningen 
 
De forsinkede studerende påregnes at være væk i sommeren 2022.Dimensioneringen kan afføde en diskussion i 
fagkredse, om man kan få de rette dimittender og fagkombinationer. 
 
Dekanen noterede sig, at erhvervslivet med DA og DI i spidsen nu bakker op om, at man skal stoppe med den 
kontinuerlige beskæring af de humanistiske fag generelt på universiteterne. Her gør det sig gældende, at erhvervslivets 
har fået øjnene op for, at de humanistiske fag uddanner kandidater som er stærkt efterspurgt i en til stadighed mere 
digitaliseret verden.  
 
Konklusion 
Udvalgene tog orienteringen til efterretning.  
 

8. Skriftlig orientering  
Årsplan for FAMU-FSU 2020 blev taget til efterretning. 
 

9. Eventuelt 
Marie Vejrup Nielsen takkede for et særdeles godt samarbejde i sin tid i udvalget.  
Dekanen kvitterer og takkede for Maries store indsats og gode samarbejdsevne.  

https://medarbejdere.au.dk/fileadmin/www.medarbejdere.au.dk/hovedomraader/Arts/Dagsordner_og_moedereferater/Akademiske_raadsmoeder/Referat_FAMU_FSU_og_AR_24-10-2019_Faellesmoede_om_OER3_2019_og_budget_20.pdf
https://medarbejdere.au.dk/fakulteter/ar/aktuelt/single-nyhed/artikel/adventhilsen-fra-dekanen/

